
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Antoniego Motyczkê

na 83. posiedzeniu Senatu
w dniu 14 wrzeœnia 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Szanowny Panie Ministrze!
W zwi¹zku z wieloma g³osami sprzeciwu, jakie docieraj¹ do moich biur senatorskich, w sprawie

ustawy o nasiennictwie, a dok³adniej w sprawie GMO, uprzejmie proszê o dok³adniejsze przyjrzenie siê
ca³ej sprawie.

GMO to genetycznie zmodyfikowany organizm, czyli organizm transgeniczny. Jak czytamy na stro-
nie Ministerstwa Œrodowiska, „organizm genetycznie zmodyfikowany to organizm inny ni¿ organizm
cz³owieka, w którym materia³ genetyczny zosta³ zmieniony w sposób niezachodz¹cy w warunkach natu-
ralnych”.

Pytanie brzmi, czy obywatele mog¹ siê czuæ bezpieczni? Korporacje we wprowadzeniu na rynek roœ-
lin genetycznie zmodyfikowanych dostrzegaj¹ nowe mo¿liwoœci, miêdzy innymi wy¿sze plony, a tym sa-
mym mo¿liwoœæ ograniczenia g³odu na œwiecie. Jednak ka¿dego z nas nachodz¹ spore w¹tpliwoœci.

Pytanie brzmi, czy na dziœ badania nad GMO s¹ na tyle rzetelne, by móc wprowadzaæ zmiany na tak
szerok¹ skalê. Efekty tego wydaj¹ siê byæ bardzo trudne do przewidzenia.

¯ywnoœæ GMO jest odporna na czynniki chemiczne, dlatego mo¿na je tak¿e stosowaæ w trakcie wzro-
stu roœliny, a nie tylko przed jej wysiewem. Kolejnym problemem staj¹ siê pozosta³oœci herbicydów
w ¿ywnoœci. Czy to nie oka¿e siê zbyt szkodliwe dla naszego zdrowia?

Kolejna sprawa. Nasiona GMO s¹ nawet do czterech razy dro¿sze ni¿ normalne, uprawy nie s¹ bar-
dziej wydajne, nie chroni¹ te¿ œrodowiska. Tu nasuwa siê z kolei pytanie, czy limitowanie dostêpu do
nasion regionalnych nie zahamuje rozwoju gospodarczego Polski.

Co jest najistotniejsze – wprowadzenie technologii GMO zaburza równowagê przyrody i powoduje ne-
gatywne skutki, miêdzy innymi ja³owienie gleby, niskie plony i sta³e zagro¿enie chorobami.

Docieraj¹ do mnie nie tylko g³osy sprzeciwu wobec ustawy dotycz¹cej GMO, obywatele czuj¹ siê po-
miniêci, gdy¿ nikt nie przeprowadzi³ z nimi konsultacji w tak kluczowej kwestii.

Szanowny Panie Ministrze, w zwi¹zku z tym uprzejmie proszê o rozwa¿enie zmiany ustawy i wdro¿e-
nie odpowiednich przepisów, które nie bêd¹ wzbudza³y tylu w¹tpliwoœci ani obaw spo³eczeñstwa.

Z wyrazami szacunku
Antoni Motyczka




